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Pe Al ain Lecucq, de la Pa pier Theâtre, l-am cunoscut la inceputul anilor 2000, la Festivalul 
de Teatru de la Avignon, unde, in secţiunea Off, prezenta Teatru descompus de Matei Vişniec. 
Artistul francez practică acest gen special de la sfârşitul anilor '60, la inceput, ca pe o modali
tate de a-şi petrece timpul, apoi ca pe o preocupare estetică. Pe lângă expoziţii şi reprezentaţii 
pentru copii, din anii '90, Lecucq a realizat spectacole pentru adulţi, revitalizând şi  inovând 
acest gen istoric. La laşi, la Festivalul Internaţional pentru Copii şi Tineret (FITCT) "Luceafărul" 
(4-9 octombrie), a prezentat Un Robinson, o variantă liberă după Daniel Defoe. Alain Lecucq 
este preşedinte al Asociaţiei Naţionale Franceze a Teatrelor de Marionete şi Arte Asociate şi al 
Comisiei pentru Publicaţii din cadrul Comitetului Executiv al  U niunii Internaţionale a Marione
tiştilor (UNIMA Internaţional). 

Oltiţa Cîntec: Domnule A/ain Lecucq, care este specificul teatrului de hârtie, 
stil pe care Îl practicaţi de câteva decenii, fiind considerat unul dintre reprezentanţii 
internaţionali ai genului? 

Alain Lecucq : Specificitatea constă în faptul că personajele şi decorul sunt 
plate. Este un teatru în două dimensiun i ,  nu în trei ,  nu are volum.  A doua calitate 
specifică este faptu l  că spectacolele teatru lu i  d in hârtie sunt pentru un număr 
l imitat de persoane, restrâns, pentru cea 50-60 de copi i .  În cazul reprezentatii lor 
pentru adulţi, totul este ceva mai mare,  până la 1 00 persoane. În această formulă 
se creează un  raport foarte apropiat cu publ icul .  Am putea face înscenări mult mai 
mari ,  dar asta ar impune schimbarea manierei de mânuire a si luetelor. Teatrul de 
hârtie este un  gen intimist, iar intimizarea este o tendinţă a contemporaneităţi i .  Cel 
mai adesea si luetele sunt din carton ,  din hârtie, uneori se folosesc şi variante d in  
lemn uşor, dar ceea ce defineşte acest stil este bidimensional itatea. 

O.C.:  Consideraţi că orice lucrare literară sau dramatică se pretează pentru 
teatrul de hârtie sau numai anumite opere sunt reprezentabile astfel? 

A.L.: Întrebarea are valabil itate pentru toate formele teatru lu i  de marionete, 
de animaţie. Nu cred că pot să ofer un răspuns general valabil .  Întotdeauna regi
zorul este acela care decide dacă poate reprezenta scenic un text sau altu l .  Eu 
merg întotdeauna pe ideea de a descoperi un  text, ab ia atunci mă apuc de treabă. 
Cum să faci teatru de hârtie pe un text anume? Mi  se pare că prima întrebare pe 
care trebuie să ne-o adresăm e ce dorim să transmitem publicu lu i? Mi  s-a întâmplat 
de câteva ori să găsesc texte care îmi plăceau ,  dar la care am renunţat întrucât 
nu găseam soluţia de a le transforma în teatru de hârtie. Astăzi publ icul este foarte 
segmentat ş i ,  de pi ldă, în spectacolu l  Un Robinson, prezentat în Festival la laşi ,  
copii i  de 1 O ani îşi concentrau atenţia asupra anumitor aspecte, în t imp ce aceia 
de 1 3-14 ani ,  reacţionau la cu totul altele. Şi copii i  au evoluat odată cu vremuri le .  
Acum,  capacitatea lor de concentrare e de durată mai mică, televizorul ,  jocuri le 
video i-au obişnuit cu un alt ritm, de care şi teatrul trebuie să ţină cont. Eu îmi 
concep spectacolele interactiv, contez pe reacţi i le audienţei, care, cel mai adesea, 
sunt extrem de inteligente. Sunt lecturi posibile la mai multe niveluri .  



O.C. :  Teatrul de hârtie vine din secolul al XIX-lea . . .  
A.L.: Englezii sunt cei care I-au inventat, toy theatre era un teatru în miniatură, 

de fami l ie, pentru acasă, o modalitate de a reface în salon decorurile şi personajele 
văzute pe scenă .  Cuti i le cu teatrele de hârtie nu erau scumpe, erau comercial izate 
şi de negustorii ambulanţi , îndeletnicirea era foarte populară ,  chiar şi printre cei 
care nu ştiau să scrie şi să citească, întrucât cunoşteau piesele de la trupele 
ambulante. C inematograful 1-a scos din atenţie, transformări le suferite de teatru , 
dezvoltarea scenotehnici i ,  de asemenea. Aproape a d ispărut, au mai rămas câţiva 
practicanţi izolaţi , George Spade în Angl ia,  altul în Germania.  Peter Brook 1-a văzut 
pe Spade şi îl pomeneşte într-un text al lu i .  

O.C. :  Dumneavoastră cum l-aţi descoperit? . 
A.L.: Văzându-1 pe George Spade, în Angl ia, în 1 969. Apoi am cumpărat 

reproduceri , făcusem teatru de marionete, teatru de umbre,  după care m-am spe
cial izat în teatrul de hârtie .  Publ icul privea cu fascinaţie ceea ce se petrece în cutia 
cu teatru , mica scenă ital iană reconstruită integra l ,  si luetele d in  carton l ipite pe un  
suport dreptunghiular ş i  manevrate de  actorul d in  spate, care e şi narator, totul e 
la vedere, dar convenţia e acceptată . De 30 de ani m-am ocupat doar de asta. 



O.C.: Cum /-ati revitalizat, cum /-ati Înnoit? 
A.L.: Lucrând 'cu texte care li se adresează în mod special oamenilor de azi , 

aducând inovaţii în componenta plastică a spectacolelor, dar conservând bidimen
sionalitatea. Obişnuiesc să lucrez cu autori foarte diverşi ,  cei mai mulţi contempo
ran i .  Am lucrat cu Matei Vişniec pentru Moby Dick, el avea deja o idee, l-am rugat 
să o pună pe hârtie, urmând ca, pentru spectacol ,  eu să mă descurc cu ea. l-am 
dat o l ibertate extraordinară ,  pe care scriitorul trebuie să o aibă. Când lucrezi cu 
autorii contemporani e foarte bine, întrucât poţi colabora cu ei. Chiar dacă am mai 
tăiat din text, ştiţi cum sunt toţi scriitori i ,  suferă când renunţi la o parte din cuvintele 
lor. Dar la premieră toţi au fost încântaţi , întrucât spiritu l operei lor era redat vizual.  
"Mi-am văzut piesa" , mi-a spus unul d intre ei. Teatrul de hârtie este un teatru foarte 
vizual ,  iar imaginaţia privitorulu i  trebuie pusă şi la ea la treabă în timpul vizionări i ,  
e l  trebuie să-şi creeze propria lume. 

O.C. :  Acum există companii de teatru de hârtie peste tot În lume, China, 
Brazilia, S. U.A. ,  Australia. 

A.L. : Am considerat important să şi transmit această artă, de aceea peste tot 
unde mă duc cu spectacolele mele, fac şi ateliere în cursul cărora îi învăţ şi pe alţii 
cum se face teatru de hârtie. 

O.C.: Aţi venit la laşi de la Charleville Mezieres, unde aţi prezentat tot 
U n  Robinson, de aici veţi pleca la Londra, la un alt festival, cu Romeo şi Julieta de 
Gordon Craig, şi el un admirator al teatrului de hârtie. Călătoriţi mult, vă Întâlniţi cu 
numeroşi artişti. Care sunt direcţiile actuale pe care se dezvoltă arta animaţiei? 

A.L.: Tendinţe majore există: teatrul de obiecte, forme foarte diferite de 
Bunraku, care de cele mai multe ori abia dacă mai amintesc de modelul asiatic. 
Se folosesc aproape peste tot. Cea mai în vogă direcţie este util izarea teatru lu i  de 
marionete în producţii care l i se adresează mai ales adulţilor, ceea ce în urmă cu 
1 5-20 de ani nu exista. Nu e uşor, e greu să-i convingi pe maturi că marioneta ori 
alte forme de animaţie l i  se pot adresa la fel de bine ş i  lor, dar e un fenomen vizibi l .  
Depinde foarte mult de text. Sunt multe ţări în care există un  publ ic adult pentru 
spectacole cu marionete care îi vizează ca text, ca mesaj ,  dar în care mijloacele 
artistice aparţin animaţiei . A fost un drum lung, d ifici l ,  e un proiect pe termen lung, 
însă artiştii au perseverat şi au reuşit să spargă această barieră. Un spectator care 
e obişnuit încă din copi lărie să vadă spectacole de teatru real izate cu asemenea 
mijloace, va reveni cu siguranţă şi ca adult pentru a urmări texte care i se adresează. 
Au deschisă deja o uşă . 

O.C.: Poate fi teatrul de hârtie un mijloc interesant de a reapropia publicul de 
arta scenică; pot copiii reface acasă ceea ce văd? 

A.L. : Tehnica e foarte rapidă, simplă, copilul poate să-şi real izeze acasă pro
pri i le si luete şi să-şi facă micul lu i  teatru de hârtie. Pot spune o poveste împreună 
cu fraţi i ,  cu colegi i .  Eu fac şi ateliere cu copi i i ,  la sfârşitu l cărora au deja câteva 
elemente pe care ei le iau acasă , unde îşi pot face micul lor spectacol .  Teatrul de 
hârtie este un gen care se dezvoltă pe măsură ce oamenii î l văd şi îşi dau seama 
că îl pot face, dacă doresc, chiar şi acasă. Hârtia capătă viaţă chiar dacă e bidimen
sională, este un raport teatral între hârtie şi artist. Textu l trece prin personaj, prin 
hârtia din care e făcut. Odată la doi ani ,  la Troyes, în Franţa, organizez Întâlnirile 
Internaţionale ale Teatrului de Hârtie, cu artişti d in toată lumea, cu stagi i .  Profe
sionişti i îl dezvoltă în forme incredibi le, ceea ce îi conferă viitor. 
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